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שמדברים עם הגב' יסכה פרקש, גננת בגן כ
גנים,  ילדי  ועל  גנים  על  ברחובות,  חב"ד 
משמעות  פתאום  מקבלת  'גנים'  המילה 
נוספת, משמעות של גינה. "אני מביטה על הילדים 
כמו על שתילים רכים בערוגה", היא אומרת. "זה 
הגיל שבו הם עדיין נוחים לטיפול ולעיצוב. לכן, 

מצד אחד, זאת זכות גדולה לעבוד עם הגיל הזה 
דברים  כי  לא־קטנה.  גם אחריות  זוהי  שני,  ומצד 
איתם  יישארו  הגן,  בשנות  בילדים  שמשתרשים 

לכל החיים.
סיבה",  מעוד  נובעת  לשתילים  "ההקבלה 
שאי־אפשר  "כשם  ואומרת.  פרקש  מוסיפה 

והפרחים  השתילים  סוגי  כל  את  להשקות 
באותה כמות מים ולהעניק לכולם טיפול זהה, 
כך גם כל ילד וילד בגן דורש 'השקיה' ו'טיפול' 

אינדיבידואליים, בהתאם לאופיו וליכולותיו".
פרקש, נשואה ואמא לשלושה, היא בוגרת 
היא  בית־רבקה.  במכללת  הרך  לגיל  המסלול 

"אי־אפשר לצפות מגננת מחוג אחר שתספר לילדים על י' שבט, י"א ניסן או י"ב בתמוז באותה חיוּת שבה עושה זאת גננת חב"דית"

אם עד לפני שנים מספר, 
מסלול הגיל הרך נחשב 
ברירת־מחדל וגננת נתפסה 
בעיני תלמידות רבות כסוג 
של בייבי־סיטר, כיום 
מדובר באחד המסלולים 
הגדולים והמבוקשים 
במכללה • רכזת המסלול, 
הגב' רבקה מלוב, מספרת 
על העבודה המשותפת של 
הצוות המקצועי והניהולי, 
שמִתגה מחדש את מעמד 
הגננת ושיצרה מהפך 
גישתי בקרב התלמידות 
• "אני מביטה על הילדים 
כמו על שתילים רכים 
בערוגה, זה הגיל שבו 
הם עדיין נוחים לטיפול 
ולעיצוב", אומרת גננת 
מצליחה, בוגרת המסלול • 
כמו שתילים בערוגהבאתי לגני
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סיימה אותו בשנת תשס"ו וזמן קצר לאחר מכן 
שימשה  תחילה  כגננת.  לעבוד  והחלה  נישאה 
ממלאת מקום ובשנתיים האחרונות היא גננת 

קבועה בגן חובה.
ערב כניסתה למכללה התלבטה יסכה באיזה 
מסלול לבחור. "מצד אחד, מאז ומתמיד חשתי 

עולם  הילדים,  של  לעולמם  מאוד  מחוברת 
של תמימות וטוהר. מצד שני, עניינו אותי גם 

תחומים נוספים".
אבל  במפורש,  זאת  אומרת  אינה  פרקש 
לגיל  שהמסלול  לעובדה  שגם  בהחלט  ייתכן 
 – שנים  כשמונה  לפני   – אז  נחשב  לא  הרך 

המכללה,  תלמידות  בקרב  במיוחד  אטרקטיבי 
כדאי  לא  אם  לבטיה,  במסכת  משקל  היה 

להשתלב במסלול 'יוקרתי' יותר.
לרבי  כך  על  כתבה  החלטה,  קיבלה  בטרם 
וכשהכניסה את מכתבה לאחד מספרי איגרות־
הרבי  כותב  בה  באיגרת  הספר  נפתח  הקודש, 
הרך,  לגיל  בחינוך  שתעסוק  "מוטב  )בערך(, 
לכך".  מתאימה  הכנה  שתעשה  הראוי  ומן 
לשאלתה,  באיגרת  הישירה  ההתייחסות 
מה'משפיעה'  שקיבלה  הדרך  ברכת  בצירוף 
שלה, העלו את יסכה על המסלול שבו לומדים 

כיצד להשקות ולטפח שתילים רכים.
מאושרת  היא  לאחור,  במבט  היום,  גם 
השנים  ארבע  "מלבד  שעשתה.  הבחירה  על 
תוך  חלקי  מנת  שהיו  והמעשירות  הנהדרות 
כדי לימוד במכללה, אני מרגישה זכות מיוחדת 
העובדה  הזה.  הנפלא  בגיל  ילדים  עם  לעבוד 
שאני מדריכה אותם ומסייעת להם לגלות את 
סיפוק  לי  מעניקה  בהם,  הטמון  הפוטנציאל 

רב".

מיתוג חדש של המסלול

מטעם  מפקחת  היא  מלוב  רבקה  הגב' 
משרד־החינוך על גני חב"ד הרשמיים במחוזות 
המרכז, ירושלים והדרום. בנוסף, מזה כשמונה 
בבית־ הרך  הגיל  מסלול  רכזת  היא  שנים 
הייתה אפוא אחת מתלמידותיה  יסכה  רבקה. 

הראשונות במסלול.
הגב' מלוב מאשרת את העובדה שעד לפני 
בעיני  נתפס  הרך  הגיל  מסלול  מספר,  שנים 
והיא  מספיק.  אטרקטיבי  כלא  התלמידות 
בשנים  בתחום,  שחל  מהפך  על  מדברת  גם 

האחרונות.
תלמידות  היו  הזאת,  למגמה  "כשנכנסתי 
מעטות שפנו למסלול הגיל הרך. למיטב זכרוני, 
בשנה הראשונה לבואי היו רק חמש תלמידות 
שסיימו אותו עם תעודה. התייחסו אליו כאל 
בלית־ אליו  שפונים  כמסלול  ברירת־מחדל, 
ברירה אם לא מצליחים להתקבל למסלול אחר. 
תלמידות  כ־40  במסלול  לומדות  ב"ה  השנה 

והוא אחד המסלולים הגדולים והמבוקשים".
איך הצלחתם לחולל את המהפך?

"בעזרת הרבה מאוד עבודה משותפת של כל 
הגורמים, דהיינו הרב חפר, המד"פיות והמורות 
ליצור  שעלינו  הבנו  ראשית,  המקצועיות. 
ולמתג מחדש את  מהפך תודעתי אצל הבנות 
גבוהים  סטנדרטים  הצבנו  כך  לשם  המסלול. 
למסלול.  להתקבל  ובת  בת  לכל  אפשרנו  ולא 
ומי  יתקבלו  המתאימות  שרק  מראש  הודענו 
גן,  בגיל  ילדים  לעבודה עם  שאיננה מתאימה 
שתחפש לה מגמה אחרת. זה נתן אפקט חיובי 
המסלול  על  להסתכל  התחילו  פתאום  מיידי. 
כעל משהו נחשב שלא כל אחת ראויה לו. אם 

"אי־אפשר לצפות מגננת מחוג אחר שתספר לילדים על י' שבט, י"א ניסן או י"ב בתמוז באותה חיוּת שבה עושה זאת גננת חב"דית"

תחושת השליחות עושה את ההבדל. כמו שתילים בערוגה
תלמידת בית-רבקה בפעילות עם ילדי גן
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בעבר בנות נטו לחשוב שלהיות גננת פירושו 
להיות בייבי־סיטר, הן החלו להבין שמדובר פה 

בתחום מקצועי רציני וחשוב ביותר.
תכנית  וחיזוק  שיפור  היה  השני  "השלב 
הלימוד עצמה. תפקידי כמפקחת על גנים, סייע 
לי רבות בכך, שכן, אני מעודכנת מיידית בכל 
חידוש  ובכל  תכנית חדשה של משרד־החינוך 
המיושם בשטח. כל תכנית חדשה הובאה מיד 
הרעיון  הלימודים.  בתכנית  ושולבה  למכללה 
לשטח,  ומחוברים  מעודכנים  להיות  הוא 

ולחדש כל הזמן.
והמורות המקצועיות  "במקביל, המד"פיות 
דחיפה  לתת  שנועד  מיוחד  מאמץ  השקיעו 
מחודשת למסלול. בהקשר זה אני רוצה לציין 
לשבח את עבודתן של רחל וינקלר, המד"פית 
של שנה א', רחל )וייסמן( ברגמן, המד"פית של 
שנה ב' וצ'רי אולמן, המד"פית של שנה ג'. הן 
בכך  והשקיעו  אישי  כאתגר  העניין  את  לקחו 

את כל הנשמה".

יותר ביקוש, יותר פרנסה

אלא שכמו בכל תחום, גם כאן נדרשה לא 
הסברה  במסע  "יצאנו  שיווק.  עבודת  מעט 
בקרב הבנות, שנועד להסביר הן את חשיבותו 
וגם  והן את המעלות המעשיות  של המקצוע 

הפיננסיות הגלומות בו", אומרת הגב' מלוב.
לשם כך הופק סרטון מיוחד שפנה אל לב 
קטע  בסרטון  מופיע  השאר,  בין  התלמידות. 
אליהו  הרב  ברעננה,  הרבי  שליח  נראה  שבו 
שדמי, מדבר על מחסור חריף בגננות חב"דיות 
ועל כי עקב כך הוא וחבריו השלוחים נדרשים 
גננות  מפעילים,  שהם  בגני־הילדים  להעסיק 
בוגרות בית־יעקב וסמינרים חסידיים אחרים.

כמה  עד  הרב שדמי  דבריו מסביר  בהמשך 
מספר  על  אחת  גננת  של  ההשפעה  כוח  רב 
רב מאוד של אנשים. הגננת פוגשת את הורי 
אף  מסוימים  ובזמנים  אחיהם  את  הילדים, 
דודות וסבתות של ילדי הגן. "בכוחן של הגננות 
להשפיע לטובה על מעגל רחב מאוד של בני־

מסוגל  עצמו  השליח  אפילו  אם  שספק  אדם, 
להגיע אליהם", אומר הרב שדמי לתלמידות.

החשיבות  את  מציג  בסרטון  נוסף  קטע 
העצומה שייחס הרבי לעבודה עם ילדים בגיל 
לכל  היא  הילדים  על  השפעתה  כאשר  הרך, 
מכתבים  באין־ספור  מעוגנת  זו  גישה  החיים. 
בחינוך  לעסוק  ממריץ  הוא  שבהם  הרבי  של 

ילדים בגיל הרך.
"בצד העניין הערכי והשליחותי, פנינו גם אל 
הצדדים היותר פרקטיים של הבנות", אומרת 
הגב' מלוב. "הסברנו להן את כל המעלות שיש 

בלהיות גננת".
ומה הן אותן מעלות?

עבודה.  מקום  מציאת  מבחינת  "ראשית, 
לגננת יש אופציות שלא קיימות בשום מגמת 
הוראה אחרת. היא יכולה להיות גננת, לסייע 
לגננת, לעבוד בגן־ילדים פרטי, להפעיל צהרון 
זה,  בתחום  הביקוש  אפשרויות.  מיני  ועוד 
בחב"ד, רחב יותר מאשר בתחום ההוראה, שכן 
אין כמעט בית־חב"ד שאין לו לפחות גן־ילדים 
הרבה  יש  הכללית  הגנים  במערכת  גם  אחד. 

מאוד ביקוש לגננות טובות. בעבודתי כמפקחת 
אני רואה איך כל גננת טובה נחטפת מיד. ופרט 
גם  מוכשרות  הרך  הגיל  בוגרות מסלול  נוסף: 
להיות מורות בבית־הספר. לעומתן, מי שלמדו 

הוראה אינן מוכשרות להיות גננות.
המכללה  של  בוגרות  מאוד  הרבה  "שנית, 
גן־ילדים  ופתיחת  לשליחות  בעצמן  יוצאות 
של  הראשונים  החינוכיים  הצרכים  אחד  הוא 
משפחות השלוחים. שליחה שהוכשרה להיות 
גננת, תוכל בעצמה לתת מענה על הצורך הזה 

וזאת ברכה גדולה מאוד.
גבוהה  גננת  של  השכר  רמת  "שלישית, 
)היא  למנהלת  נחשבת  גננת  שכן  מורה,  משל 
מגמול  נהנית  והיא  גן־ילדים(  מנהלת  הרי 
ניהול. כלומר, גם בראייה כלכלית, גננת מביאה 

הביתה יותר פרנסה".

גירסא דינקותא

אנו מבקשות לדעת, האם לגננות חב"דיות 
יש ערך־מוסף על פני גננות אחרות.

"נכון  מלוב.  הגב'  אומרת  שיש",  "בוודאי 
תכנית  יש  הבסיסי,  הלימוד  שמבחינת  אמנם 
והיא המחייבת, אבל בתוך  של משרד־החינוך 
מאוד  להרבה  מקום  יש  המוכתבת  המסגרת 
שיטת  לדוגמה,  ייחודית.  חב"דית  אמירה 
הוראת הקריאה בגנים שלנו איננה זו הרווחת 
הוראת  כשיטת  היא  אלא  הילדים,  גני  ברוב 

הקריאה המסורתית, הנהוגה ב'חדרים'.
לסיפורי  שלנו  הגישה  נוספת,  "דוגמה 
המדרש שונה באופן בסיסי מהגישה המקובלת 
בגנים אחרים. בעוד במקומות אחרים נעזרים 
במדרש רק כאשר יש קושי להסביר את הדברים 
לכתחילה  הוא  המדרש  אצלנו  שט,  פְּ פי  על 
שבלכתחילה. אנחנו לא נרתעים מלחשוף את 
להפך,  'רציונליים'.  שאינם  לרעיונות  הילדים 
מינקות  כבר  אותם  לחנך  מגמה  במפורש  יש 

לאמונה גם בדברים שהם נשגבים מהדעת.
את  חב"ד  לגני  הכנסנו  שלישית,  "דוגמה 
'תניא' על־פה. בהתחלה  כל הנושא של שינון 
לא  שזה  שטענו  היו  מוזר.  זה  על  הסתכלו 
מתאים לגיל הזה. אבל ב"ה זה נקלט ומצליח 
ואומרות  מודות  רבות  גננות  היום  מאוד. 
ומכמה  רבה  חשיבות  יש  'תניא'  שלשינון 
לא  דינקותא  'גירסא  של  המעלה  היבטים: 
משתכחת(,  לא  הינקות  )=גרסת  חָא'  כְּ תַּ מִשְׁ
בערך  ההכרה  והשרשת  לקבלת־עול  חינוך 

תורת רבותינו נשיאינו.
לנו, קשורה  ייחודית  נוספת שהיא  "סוגיה 
כיצד  לוויכוח,  בעבר  הגיעה  שאף  להתלבטות 
 – התורה  סיפורי  את  גנים  ילדי  ללמד  ראוי 
האם להיות צמודים לפרשות־השבוע או ללמד 
מסוגלים  שהילדים  בקצב  הסדר,  לפי  אותם 
ראש  של  הנחיה  קיימת  הזה  בעניין  לקלוט. 
המזכירוּת של הרבי ואיש החינוך הדגול, הרב 
חודקוב ע"ה, שקבע כי יש ללמד על־פי הסדר 
לפרשות־ דווקא  להיצמד  ולא  הכרונולוגי 
שזאת  בכך,  זאת  נימק  חודקוב  הרב  השבוע. 
ההזדמנות הראשונה של הילדים להתוודע אל 
סיפורי התורה ועל כן חשוב לעשות זאת לפי 
הייחודיות החב"דית של  דילוגים.  ובלי  הסדר 

"כשם שאי־אפשר 
להשקות את כל 
סוגי השתילים 

והפרחים באותה 
כמות מים ולהעניק 

לכולם טיפול 
זהה, כך גם כל 
ילד וילד בגן דורש 

'השקיה' ו'טיפול' 
אינדיבידואליים, 
בהתאם לאופיו 

וליכולותיו"

"הודענו מראש 
שרק המתאימות 

יתקבלו ומי שאיננה 
מתאימה לעבודה 

עם ילדים בגיל גן, 
שתחפש לה מגמה 

אחרת. פתאום 
התחילו להסתכל על 
המסלול כעל משהו 
נחשב שלא כל אחת 

ראויה לו"
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של  נוספת  בשורה  ביטוי  לידי  באה  הגננות, 
נושאים ערכיים וחינוכיים".

הרבה חכמה וכישרון

הזכרת קודם שעקב המחסור ששרר בעבר 
להסתייע  השלוחים  נאלצו  חב"דיות,  בגננות 
שאינן  גננות  האם  לחב"ד.  מחוץ  בגננות 
למידה  תכנית  להעביר  מסוגלות  לא  חב"דיות 

חב"דית לילדי הגנים?
ברור  אבל  לנסות,  יכולות  בהחלט  "הן 
שתחסר להן ה'נשמה'. אי־אפשר לצפות מגננת 
מחוג חסידי אחר שתספר לילדים על י' שבט, 
שבה  חיוּת  באותה  בתמוז  י"ב  או  ניסן  י"א 
וגודלה  שהתחנכה  חב"דית  גננת  זאת  עושה 
על ברכי המסורת הזאת. יהיה קצת מוזר אם 
גננת לא חב"דית היא זו שתנחיל לילדינו את 
מורשת רבותינו נשיאינו או תלמד אותם את 
'י"ב הפסוקים' ועוד כיוצא באלה, דברים שהם 

מתמצית ההוויה החב"דית".
האחרונות  בשנים  המצב  כאמור,  ואכן, 
מאוד  שלנו  "הגננות  הכר.  לבלי  השתנה 
פרוס,  דבורה  הגב'  אומרת  מבוקשות", 
האחראית על שיבוץ תלמידות המכללה בשנה 
מאוד  הרבה  יש  "ראשית,  הסטאז'.  שנת  ד', 
כמובן,  והם,  גני־ילדים  שפותחים  בתי־חב"ד 
לי  נדמה  אבל  מבית־רבקה.  גננות  מעדיפים 
אחרים  בגנים  גם  אלא  בחב"ד,  רק  לא  שזה 
שתחושת  נראה  שלנו.  לגננות  רב  ביקוש  יש 
את  שעושה  היא  אותן,  הממלאת  השליחוּת 

ההבדל".
המכללה,  מנהל  סגנית  הבר,  אסתר  הגב' 
מדברת אף היא על היפוך המגמה בכל הגישה 
למסלול הגיל הרך. "בין התלמידות השנה יש 
שהפסיכומטרי  כלומר  מ'מצויינוּת',  כמה  גם 
שלהן גבוה והן יכלו להשתלב בלי שום בעיה 
בכל אחד מהמסלולים האחרים ובכל זאת הן 

בחרו בגיל הרך".

הגב' הבר מדגישה גם את תכנית הלימודים 
הרך.  הגיל  מסלול  תלמידות  של  העשירה 
חינוך  שיעורי  בצד  קודש  בלימודי  "מדובר 
של  לקורסים  מקבילים  שבחלקם  מרתקים 
מקבלות  הבנות  לכך,  בנוסף  חינוך־מיוחד. 
בחינוך  באמנות,  בחשבון,  בטבע,  קורסים 
גן. המרצים  גופני, בכשירוּת חברתית ובניהול 
בקורסים, מעולים, והבנות יוצאות בסופו־של־
דבר עם שתי תעודות – תעודת גננת ותעודת 

הוראה בכיתות הראשונות של בית־הספר".
שעומדות  צעירות  לבנות  המלצתך  מהי 
כעת על פרשת־דרכים ומתלבטות לאיזו מגמה 

לפנות?, אנו שואלות את הגננת יסכה פרקש.
"אני לא מתכוונת להעדיף מסלול אחד על 
וכל  ונחוצים,  מעולים  המסלולים  כל  משנהו. 
בזה שהכי מתאים  לבחור  צריכה  ואחת  אחת 
לה. מה שאני כן יכולה לומר הוא: אל תחשבו 
חשובה  פחות  הרך,  הגיל  את  שמלמדת  שמי 
כפי  ראשית,  מחברותיה.  מוכשרת  ופחות 
הרבי  של  במכתביו  מי שתעיין  ציינתי,  שכבר 
חשיבות  איזו  מייד  תראה  החינוך,  בנושא 
צעירים  ילדים  לחינוך  הרבי  מייחס  עצומה 
דווקא. ושנית, בחסידות מבואר שדווקא חכם 
של  ביותר  הפנימית  הנקודה  את  המבין  גדול, 
זה שמסוגל לפשט את הרעיון  ה'חכמה', הוא 
כדי  קטן.  לילד  ואף  פשוט  לאיש  ולהסבירו 
ללמד ילדי גן ולהעביר אליהם מסרים יסודיים 
מאוד  הרבה  צריכים  ומוצלחת,  טובה  בדרך 

 ."חכמה וכישרון

"הרבה מבוגרות המכללה יוצאות בעצמן לשליחות 
ופתיחת גן־ילדים הוא אחד הצרכים החינוכיים 

הראשונים של משפחות השלוחים. שליחה שהוכשרה 
להיות גננת, תוכל בעצמה לתת מענה על הצורך הזה"

הרבי מייחס חשיבות עצומה. תלמידות המסלול לגיל הרך בעבודה מעשית עם ילדי גן




